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ПРОЛЕТАРІ ВСІХ КРАЇН, ЄДНАЙТЕСЯ!Радянський
ОРГАН ПАРТКОМУ, 
РЕКТОРАТУ,
ПРОФСПІЛКОВИХ КОМІТЕТІВ 
ТА КОМІТЕТУ ЛКСМУ 
ІВАНО-ФРАНКІВСЬКОГО 
ДЕРЖАВНОГО
ПЕДАГОГІЧНОГО ІНСТИТУТУ 
ІМЕНІ В. СТЕФАНИКА

У ПШІОМІ 
ІНСТИТУТУ

14 лютого відбудеться 

розширене засідання пар

тійного комітету, на якому 

обговорюватиметься питан

ня про побутові Умови сту

дентів.

Просимо всіх, у кого Є 

пропозиції Іі критичні зау

важення з цього питання, 

подавати їх  у партком 

інституту.

►педвуз^ Ш КОЛА

НЕСТИ ЛЮДЯМ 
ДОБРО І КРАСУ

Удосконалено структуру
На пропозицію ректора 

інституту, професора В. і. 
Кононенка, рада прийняла 
рішення про зміну структу
ри і назв кафедр суспільних 
наук. Досі їх було чотири, 
тепер залишиться три. Ка
ф едру наукового атеїзму, 
етики та естетики розфор

мовано, її викладачі увій
дуть до складу інших сус
пільних кафедр.

Щ одо зміни назв. Тепер 
кафедра марксистсько-ле
нінської філософії і науко
вого комунізму називати
меться кафедрою філосо
фії. Кафедра історії КПРС

—  кафедрою політичної 
історії. За кафедрою полі
тичної економії залишено 
цю ж назву.

На засіданні була при
сутня завідуюча сектором 
науки і культури обкому 
Компартії України М. П. 
Трофанова.

передвиборній боротьбі, а 
не плестися в хвості подій. 
Комуністи . висловлювали 
критичні зауваження на 
адресу обкому й міськко
му пертії. Зокрема, еони 
ще мало інф орм ую ть пео- 
винні партосередки про 
розвиток суспільно-політич
них. процесів в області і в 
місті, а головне ■—  самі

□  ПАРТІЙНЕ ЖіИТТЯ

тих, що висунуті від колек
тиву інституту.

Як записано у постанові, 
збори відзначають, що
обком і міськком партії
проявляю ть інертність, схи
льність до застарілих ме
тодів роботи у  вирішенні 
проблем  в нових соціально- 
політичних умовах, не вжи
ли дійових заходів Для знят-

ЗАЙМАТИ 
АКТИВНУ ПОЗИЦІЮ

слабо впливають на них. 
На дум ку р я д у  промовціз, 
підвищення зарплати пра

цівникам апарату партійних 
органів було  несвоєчасним. 
У  зв’язку із загостренням 
ситуації в місті й області 
окремі промовці пропону
вали скликати позачергові 
пленуми обком у і міськко
му партії.

Збори прийняли постано
ву, спрямовану на те, щоб 
партійні бю ро факультетів 
активізували роботу по про
веденню передвиборної 
кампанії і визначили конк
ретну участь в ній кожного 
комуніста. Необхідно ство 
рити групи підтримки кан
дидатів, які стоять на плат
формі міської, обласної і 
республіканської партійних 
організацій, в том у числі

тя напруженості в місті і в 
області.

Збори зажадали скликати 
позачергові пленуми облас
ного і міського комітетів 
партії, на яких з принципо
вих позицій, відповідно до  

вимог сьогодніш нього Дня, 
дати оцінку своєї власної 
роботи, і зокрема кожного 
члена бю ро.

Партійні збори вияви
ли повне до в ір ’я і підтрим 
ку Я. П. Ф е до р ч ук у як пер
шому секретареві міськко
му партії у зв’язку з вису
ненням його кандидатом у 
народні депутати Українсь
к о ї РСР.

На зборах виступила й 
відповіла на запитання при
сутніх секретар міськкому 
партії В. М . Ш укайло.

■  і н ф о р м а ц і я

Як виконується Закон про мови
На засіданні вченої ради 

аналізувалось, як викону
ється в інституті постанова 
Ради Міністрів Української 
РСР від 7 грудня 1989 року 
«П ро першочергові заходи 
щодо організації виконання 
Закону УРСР «П ро мови в 
Українській РСР».

Завідуючий кафедрою 
української мови доцент 
М. П. Лесюк, який допові
дав з цього питання, від
значив те позитивне, що 
зроблено у нашому вузі 
.для реалізації положень 
Закону. Наприклад, на всіх 
неспеціалізованих факуль
тетах запроваджено 100-го- 
динний практичний курс 
української мови. Уже по
над 80 процентів виклада
чів читають свої навчальні 
курси українською мовою.

Водночас було звернуто 
увагу на те, що окремі ви
кладачі не поспішають пе
реходити на читання лек
цій, ведення практичних і 
семінарських занять мо
вою, якій надано статус 
державної. І часто поясню
ється це прозаїчною при
чиною, —  небажанням 
утруднювати себе перекла
дом давнііх конспектів лек
цій, написаних по-російськи. 
У  багатьох викладачів і сту
дентів низька культура 
української мови. Наприк
лад, у виступах на зборах 
можна почути суржик, 
який нерідко викликав сміх 
у присутніх.

На засіданні вказувалось 
на факти недотримання мо
вного режиму: у назвах
книжкових виставок в чи
тальному залі бібліотеки, в

наочній агітації, коли по
ряд впереміш стоять напи
си українською і російсь
кою мовами.

Серед заходів, прийнятих 
для повнішої і швидшої 
реалізації вимог Закону 
про мови, можна відзначи
ти хоча б такі: через ба
гатотиражну газету «Радян
ський педагог», у лекціях 
та на практичних і семінар
ських заняттях розгорнути 
широку роботу по роз’яс- . 
ненню і впровадженню За
кону, перевести на україн
ську мову всю планувальну 
та облікову документацію, 
створити редакційну комі
сію, відповідальну за гра
мотність усієї наочності, 
оголошень та повідомлень, 
що вивішуються на інфор
маційних стендах в інсти
туті.

Призначено іменні стипендії
На засіданні вченої ра

ди інституту розглядались 
на альтернативній основі
кандидатури на іменні сти
пендії. Вирішено призначи
ти стипендію імені В. І. 
Леніна студентці третього 
курсу філологічного фа
культету Ірині Довгій, сту
дентові четвертого курсу

фізмату Іванові Кабану і 
четвертокурсникові істо
ричного факультету Олегу  
Жерноклєєву.

Стипендію імені В. Сте- 
фаника призначено студент
ці третього курсу факуль
тету іноземних мов Оксані 
Тарновській і четвертокурс
ниці педфаку Любові! Чор

ній.
Стипендії ради інституту 

призначено студентові чет
вертого курсу музпеду Ми
рославу Павлюку, друго
курснику худграфу Мико

лі Попадинцю і студентові 
третього курсу фізмату 
Олександрові Рашкевичу.

І. ІВАНІВ.

Ні, таки не перевелись 
та ла н т» на Прикарпатті, 
жива цілю щ а народна кри
ниця. А  все починається з 
дитинства, »  ш чільної лави 
зокрема., коли в стіна* на
вчальних закладів педагоги 
даю ть можливість розвива
тися дитячим душ ам, устре
млінням, пестливо вирощ у
ють юні обдарування, щоб 
м огли еони нести лю дям  
д о б р о  і красу.

Подивіться, якою н е під 
робною  радістю  світяться 
обличчя цих старшокласни
ків. У  школі вони мають 
зм огу займатися улю б ле - 

і ною справою —  музикою, 
> вишиванням.

На ф о то справа: десяти
класниця Калуської С Ш  
№  10 Таня М артиненко —  
переможець обласного кон
курсу юних композиторів. 

На фортепіано Таня грає 
з шести років. М ож ливо, 
музика приведе дівчину піс
ля школи на наш музично- 
педагогічний факультет?

На знімку внизу: урок
вишивання в Яворівській 
середній школі Косівського 
району відкриває перед 
старшокласницями чарів
ний світ кольорів, різнома
ніття візерунків, дає пош
товх д ля  власної фантазії, 
виховує естетичні смаки.

Ф о то  в. М ЕЛЬ Н И К А .

С кла дн у суспільно-полі
тичну ситуацію переживає 

тому числі і наша 
В умовах гострої 

політичної боротьби про
ходить нинішня кампанія по 
виборах народних депута
тів Української РСР і де пу
татів місцевих Рад. Завер
шився її другий етап —  ре
єстрація кандидатів у де 
путати. Тож  партійним орга
нізаціям у цих умовах на
лежить зайняти чітко ви
значену позицію, активно й 
наступально агітувати за 
своїх кандидатів.

П итання «П р о  позицію 
комуністів інституту в пе
редвиборній кампанії» обго
ворено «а  чергових партій
них зборах. З інформацією 
виступив секретар партко- 
му М . М . Яцура.

Промовці —  секретао
комітету комсомолу О . С а - 
нгулія, доценти кафедри
історНЇ КПРС А . І. Чорний 
Та В. Ю . Ш терн, проректор 
по адміністративно-госпо
дарській частині Б. С . Іва- 
ницький, доцент кафедри
політекономії 6 .  П. Заго
роди: й, студент історичного 
факультету І. С о ля р  та інші 
—  наголошували, що партій
ній організації в нинішній 
складний час, коли йдеться 
про долю  перебудови, тре
ба бути політичним л іде 
ром, реальною силою, зда- 
тною вступати в дискусії з 
представниками сам одіяль
них громадських о б ’єднань, 
аргументовано вести їх. 
Парторганізація повинна 
мати свою платф орм у у
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Василь Дем’янович 
ХРУЩ

В. Д . Хрущ , українець, 
член КПРС з 1958 року, на
родився в 1935 році в с. 
Калиня Кам’янець-Поділь- 
ського району Хмельниць
кої області в сім’ї селян. 
Після закінчення школи у 
1954 році навчався в Хо
тинському ветеринарному 
технікумі Чернівецької об
ласті. З 1955 по 1958 рік 
служив у лавах Радянської 
Арм ії. Після цього вступив 
на історико-філологічний 
факультет Станіславського 
педагогічного інституту. 
Навчаючись тут, прцював 
секретарем комсомольської 
організації вузу. Інститут 
закінчив з відзнакою.

Працював учителем Д у - 
бівецької CLU Галицького 
району. З 1965 року —  на 
посаді викладача кафедри 
педагогіки. В 1966— 1967 ро 
ках навчався в аспірантурі 
при Інституті теорії і істо
рії педагогіки А П Н  СРСР 
у Москві, де в 1967 р. за
хистив кандидатську ди
сертацію «Форм ування від
повідальності і виконавчості 
учнів у процесі трудової і 
суспільно-політичної д іяль
ності». Після закінчення 
аспірантури працював стар
шим викладачем Івано- 
Франківського, доцентом 
Тернопільського педагогіч
них інститутів. З 1972 року 
і по теперішній час —  за
відуючий кафедрою  педа
гогіки і психології. У 
1977— 1985 роках перебував 
за завданням Міністерства 
освіти СРСР у довготрива
лом у відрядженні в Респуб
ліці Куба, де працював рад- 
ником-консультантом рек
тора Вищого педагогічного

інституту. Протягом  бага
тьох років очолює обласне 
відділення Педагогічного 
товариства УРСР.

В. Д . Хрущ  —  відмінник 
народної освіти, нагор од
жений орденом «Знак По
шани», м едаллю  « Д о  100- 
річчя з дня народження 
В. І. Леніна», медаллю  
А . С . Макаренка.

* *  *  *
Виступатиму за дальш у 

демократизацію і гуманіза
цію школи всіх рівнів, за 
зміну ставлення суспіль
ства до освіти. Ш колі не 
виділяють того, що їй конче 
необхідне. Вчитель у нашо
му суспільстві не зайняв 
висоти того' становища, яке 
йому обіцяли, але обіцян
ки не підтвердили турботою  
про самого вчителя.

Незалежно від того, буду 
депутатом чи ні, бороти
мусь за підвищення рівня 
культури в нашому суспіль
стві, розвиток духовного 
життя народу. На сьогодні 
ні школа, ні вуз не. не
суть відповідальності за 
духовний світ лю дини, мак
симальний розвиток її мож
ливостей. Домінує єдиний 
критерій -—  якість навчан
ня. Більше «відмінників», 
більше «хорош истів» —  ось 
д о  чого зводилося на прак
тиці завдання школи. Цьо
го, в основному, вимагали 
від учителя і викладача, 
хоча проголошувались хоро
ші лозунги і заклики щ одо 
всебічного розвитку осо
бистості. А  яка людина, 
який спеціаліст сформуєть
ся в стінах школи і вузу —  
це найголовніше питання 
довгі роки було  д р уго р я д 

ним.
Якщо наставник у 

навчальному закладі несп
раведливий, невитриманий, 
грубий —  такими завтра 
будуть уже десятки і сотні 
його учнів. Черствістю по
роджується черствість, гру
бістю —  грубість. Сьогодні 
в освітянських закладах, 
що мали би бути найгуман- 
нішими з гуманних, ще р ід 
кістю € співдружність, спів
переживання, співчуття.

Ствердж ую ть, що для  від
родження освіти греба щ о
найменше вдвоє збільшити 
бю джетні асигнування на 
цю галузь. Втім, вважаю, 
від того справа освіти не

набагато виграє. Є дешевий 
або прямо-таки безплатний 
шлях її відродж ення —  
зростання інтелігентності, 
розвиток гуманізму, вигнан
ня насильства, закулісних 
хитрощів і нещирості з нав
чальних закладів.

Боротимуся за те, щоб 
школа будь-якого рівня —  
від початкової і д о  вищої
—  була дійсно для  дігей 
і студентів. Не студент для  
вузу, а в^з —  викладачі, 
працівники, всі служби —  
для  студентів, для  кращої 
підготовки учителя-вихова- 
теля. Цю  найпростішу істи
ну кладу в основу своєї 
роботи.

Тривожні явища в ' жисгі 
середньої і вищої школи, 
що спостерігаються остан
нім часом (самогубства 
студентів та учнів, пору
шення норм моралі і пра
ва, злочини та ін.), викли
кають стурбованість не ті- 
,льчи в мене, але і' в усіх 
освітян, батьків дітей. О д 
нією з причин є те, що не
рідко дитина, підліток, 
юнак, дівчина відриваються 
від школи, вузу. Навчаль
ний заклад живе своїм 
життям, у нього —  плани, 
програми, заходи, перевір
ки, наради, взаємовідносини 
в учительських і на кафед
рах, —  а діти, студенти 
часто самі по собі. Прості
ше кажучи, під одним да
хом проходить два різних 
життя, що мають свої різ
ні закони, особливості. І 
поки так буде, не допом о
жуть ні найпильніший кон
троль, ні суворість захо
дів. П ід  одним дахом і сі
м'я має бути однією —  з 
однією м ораллю, з одним 
прагненнями.

Дітям  має бути добре у 
навчальних закладах. «Д о б 
р е» —  це значить: тут по
винні панувати порядок і 
дисципліна, щоб кожен міг 
спокійно працювати на за
няттях, почувати себе в 
безпеці на перервах, щоб 
кожен був захищений від 
несправедливості одноліт
ків і педагогів. Добрий 
навчальний заклад —  то 

передусім справедливий нав
чальний заклад. «Д о б р е »
—  це' значить: саме там 
кожен учень, навіть не д у 
же здібний, повинен хоча 
б у чомусь дістати п ід
тримку, почути добре слово, 
похвалу. У  навчанні необ
хідне почуття успіху, від
чуття, що розвиваєшся.

«Д о б р е » —  це значить, 
що діти і студенти зможуть 
і повинні самі бути госпо
дарями в своїх самокеро- 
ваних організаціях. Тільки 
навчивши м олодь самостій
ності в роботі, у  серйозних

справах^ разом- з; наставни
ками —  педагогами, можна 
перемогти розхлябаність 
громадський інфантилізм.

Не можна- далі ігнорувати 
реальність усе вирішувати 
зверху. Це вже призвело 
до  того, що народна освіта 
почала відриватись від сво
го- життєдайного коріння
—  народних традицій, куль
тури, свідомості народу. 
Стандартизація школи -—  
перешкода для  розвитку 
талантів. Тому виступатиму 
за школи і класи з пог
либленим вивченням окре
мих предметів, за диф е
ренціацію навчання, за роз
виток талантів і природних 
обдарувань дітей, і в цьо
му плані покладаю великі 
сподівання на ефективність 
нашого навчально-науково- 
методичного комплексу (ін
ститут —  експериментальна 
школа №  23 —  дитячий са
док —  піонерський табір).

З однодум цям и-освітяна- 
ми, працівниками культури, 
всіма, кому не байдуже 
майбутнє країни, шукатиму 
відповіді на запитання: чо
му ми, що живемо при 
прогресивному суспільному 
ладі, залишались донедав
на одними з найбільш за
гальмованих у психологіч
ному плані? Чому ми, що 
складаємось із більш ніж 
ста національностей, не по
казуємо прикладу справж
ньої братньої дружби? Чо
му ми, що живемо на зем
лі, в надрах якої знаходи
ться вся таблиця М енделє
єва, а територія займає 
шосту частину всієї суші, 
не серед найбагатших країн 
світу? Чому нас з пелюшок 
привчали говорити: «ми ду^ 
маємо», тоді як треба було 
вчити: «я  дум аю !», чому 
наше « я »  розчиняли в ко
лективному, безадресному 
і безвідповідальному «ми»?

Як педагог, шукатиму і 
свої педагогічні провини в 
усьому тому, що не тяч на 
ічашій освітянській яиві.

К А Н Д И Д А Т У  Д ЕП УТА ТИ  МІСЬКОЇ РАДИ НАРОДНИХ  
ДЕПУТАТІВ ПО ВИБОРЧОМУ ОКРУГУ № 99.

Тарас Вікторович 
ГЛЯНЦЕВ

Я, Глянцев Тарас Вікто
рович, 1968 року народжен
ня, українець, народився 
в смт. Лисець Тисмени- 
цького району. У  1975 році 
пішов у перший клас Івано- 
Франківської СШ  №  13. 
У  1983 році вступив у чле
ни ВЛКСМ . В 1985. р о ц і, 
закінчив ш колу і вступив 
на І курс стаціонару істо
ричного факультету Івано- 
Франківського педінститу
ту. З 1986 по 1989 рік про
ходив служ бу у Військово- 
М орському Ф ло ті (п ідво д
ник). В армії у  1988 році 
вступив до  лав КПРС. З 
вересня 1989 року продов
жив навчання на II курсі 
істфаку. Член міськкому 
Л К С М У . Неодружений.

*  * *
Вважаю, що кожен, хто 

дав зго ду балотуватись до  
будь-якої Ради народних 
депутатів, зобов’язаний ма
ти свою точку зору на ті 
грані нашого життя, що 
стосуються лю дини зокре
ма і суспільства в цілом у. 
Саме том у хочу викласти 
свої міркування з приводу 
найбільш гострих і Супереч
ливих проблем  сьогодення. 

Суспільно-політичні:
Вся влада повинна нале

жати Радам і тільки Par 
дам. Усі практичні питання 
суспільно-політичного і ку
льтурного, а особливо со
ціально-економічного жит
тя повинні вирішуватися на 
сесіях Рад народних депу
татів, але ні в якому разі 
не в кабінетах міського ко
мітету партії. Вважаю, що 
конституційна монополія

КПРС на керівну роль в 
суспільстві € однією з при
чин кризи в усіх сферах 
життя нашої країни.

Головні напрями діяль
ності Рад у цьому питанні:

—  припинення м онополії 
КПРС -на владу через відмі
ну ст. 6 Конституції СРСР 
і передачу всієї повноти 
влади на всіх рівнях Радам 
народних депутатів;

—  право на існування 
Мають будь-які політичні 
партії, неформальні об 'єд
нання, організації, в про
грамах яких не міститься 
закликів до  насильницьких 
дій, до  національної, расо
вої і релігійної ворожнечі;

— ; припинення м онополії 
ВЛ К С М  на м олодь через 
відміну законодавчих актів, 
у яких вона зафіксована, 
через надання рівних з ко
мсомолом прав усім м оло
діжним неформальним 
організаціям, діяльність 
яких |не суперечить зако
нам суспільства;

—  право на існування має 
будь-яка релігія. Том у слід  
повністю реалізувати кон
ституційне право на свобо
д у  віросповідання, відкри
ваючи для  цього церкви, 
молитвені будинки, синаго
ги тощо);

—  визначення головних 
напрямів діяльності Ради 
через вивчення громадської 
думки (в том у числі й че
рез проведення загально
міського реф ерендум у).

Соціально-економічні:
Першочерговим у діяль

ності Ради народних депу
татів повинно бути докорін

не поліпшення життєвою  
рівня жителів Міста (забез
печення продуктам и, това 
рами першої необхідності, 
вирішення ж итлової про
блеми). Розв’язання цих 
ніаігальних проблем  реаль
но можливе через надання 
економічної ісамос-гііійностіі 
республіці, області, місту: 
через запровадження усіх 
форм власності, які розви
ватимуть у лю дей почуття 
господаря; через пряме 
економічне стимулювання 
кількості і якості результа

тів праці; через безумовне 
дотрим ання принципів со
ціальної справедливості
(ліквідація всіх привілеїв у 
розподілі суспільних і ма
теріальних благ). Припини
ти вивезення продуктів і 
товарів першої необхіднос
ті. що виробляються В М ІСТіІ 

і якими не забезпечене міс
цеве населення.

Поліпшення умов життя, 
праці і _побуту, охорони 
здоров'я трудящ их, виве
дення зі шкідливих вироб
ництв та вивільнення від

важкої фізичної праці жі
нок, термінове вирішення 
проблем материнства і д и -

-  тинства, поліпшення мате
ріально-побутових умов
ветеранам, вдовам, одино
ким і перестарілим грома
дянам, багатодітним сім’ям, 
студентам, взагалі м олоді, 
що навчається, воїнам-ін- 
терн ац і о наліі ст ам.

Екологічні:
Здійснити заходи по оздо

ровленню екологічної
обстановки в області і міс
ті зокрема, поліпшити са
нітарний стан та піднести 
благоустрій до  належного 
рівня. Регулярно і чесно 
інформувати мешканців 
обласного центру про еко
логічну обстановку. На 
основі екологічний експер
тиз та карт з участю гр о
мадськості проводити курс 
на заборону будівництва, 
розширення та ф ункціону
вання на території міста і 
всієї області екологічно 
шкідливих виробництв.

Запровадити систему ди
ференційованих штрафів 
з(а екологічні порушення
—  як на підприємства й
організації^ та* І на відпо
відальних осііб. Вилучені 
кошти спрямовувати на від- 
новлювальїні роботи.

Студентське питання:
Становище студентської 

м олоді є особливо тяжким. 
С туденти, без перебільш ен
ня, сучасний пролетаріат, 
якому, дійсно, крім ланцю 
гів нема щ о втрачати. Це, 
напевно. чИ не єдина кате
горія населення нашого 
суспільства, на яку практич
но не поширюєїься дія 
Конституції СРСР. Маю на 
увазі матеріальне і соціаль- 
не забезпечення.

'Близько; 1500 студентіів 
нашого вузу (а це майже 
половина тих, що вчаться 
на стаціонарі) не забезпе
чені місцем  у гуртожитку.

Регулярна розумова шести-,
—  а то й восьмигодинна 
(буває і більш е) робота 
оплачується мізерною сти
пендією, яка далека від  
прожиткового мінімуму. 
Врахуймо, що стипендію  
отримує н е  кожен. Нема 
де відпочити і зайнятися 
спортом. В педінституті 
відсутні зали д ля  відіпочич 
ку м олоді, спортивний ком
плекс.

Назріла необхідність д о 
корінної зміни становища 
студентства. Необхідно юри
дично оформити процес 
навчання у вузі як розум о
вої праці (6— 8 годин з 
день) з відповідною  опла
тою. яка повинна’ надходи
ти з ф о нду тих організа
цій, дня яких готуються 
спеціалісти з вищою осві
тою.

Культура і духовність:
Відродження національ

ної культури через збере
ження і відновлення бага
тої духовної спадщини 
українського народу, по
вернення до  традицій, обря
дів та свят, на які багата 
українська земля.

Залученню громадян міста 
до  глибокого ознайомлен
ня й осмислення шедеврів 
і творінь сучасного мисте
цтва), створення умов Д Л Я  

розвитку культур всіх наці
ональностей, що прожива
ють у  місті. Не допускати 
дискримінації духовних на
дбань ж одної нації.

Виховання у  підростаю чо
го покоління національної 
самосвідомості, поваги до  
рідної мови, високої куль
тури, поваги до  представ
ників інших національнос
тей.

Повернення українському 
народові його правдиврї 
історії, його національної 
символіки, вшанування і 
святкування визначних дат 
з історії України.
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да повинна приймати рі
шення лише після глибоко
го вивчення громадської 
думки, а з особливо важ
ливих питань рішення слід  
приймати на основі прове
дення місцевого реф ерен
дум у. Все це вимагає юри
дичного виховання всього 
населення, що дасть мож
ливість також значно п ід
нести поліГичіну культуру 
жителів міста.

Оскільки я представник 
вищої ш коли, то виступати
му за розв'язання гострих 
соціально-побутових проб
лем студентської м олоді. 
Перш за все добиватимусь 
фінансування будівництва 
д ля  студентів міста сімей
ного , гуртож итку, нового 
гуртож итку для  студентів 
педагогічного інституту, р і
шучого поліпш ення медич
н ого  обслуговування ш ля
хом відкриття студентсько
го поліклінічного в ідділен
ня

М ене особливо хвилює 
проблема дозвілля  студен
тів. Ш лях її вирішення мені 
вбачається у  створенні в 
місті культурного центру, 
д е  студентство м огло б не 
тільки відпочити, а й обмі
нюватися думкаїми, диску
тувати з різних питань.

Свій обво’язок бачу і в 
том у щоб особливу увагу

приділити вирішенню соці
альних проблем  інвалідів, 
ветеранів війни і праці, ба
гатодітних та малозабезпе
чених сімей, сприяти роз
витку благодійності і м ило
сердя. Добиватимусь, якщо 
меме оберуть депутатом, 
рівних можливостей всіх 
громадян у медичному, по
бутовом у та інших видах 
обслуговування, ліквідації 
незаконних пільг і привілеїв, 
послідовного втілення прин
ципу соціальної справедли
вості в усіх сферах життя. 
Крім того, маю намір ви
рішувати такі запущені про
блеми соціального розвит
ку, як санітарний стан міс
та, робота громадського 
транспорту.

С е р е д  моїх планів —  
якісне поліпш ення духов
ного життя мешканців міс
та на основі пропаганди 
загальнолюдських ціннос
тей, національно-культур
ного відродж ення україн
ської нації, друж би між 
народами СРСР. А  це ви
магає правдивого і всебіч
ного висвітлення історії і 
сьогодення Прикарпаття, 
республіки, країни в ц іло 
му. І як науковець, в разі 
обрання мене депутатом, 
до кла ду  всіх зусиль для  
реалізації цієї важливої 
страви.

екологічно небезпечних 
підприємств на Прикарпатті 
вирішувалася шляхом ре
ф ерендум у серед жителів 
області.

3. Значну частину насе
лення Івано-Франківська 
становить м олодь. Буду 
відстоювати право м олодих 
сімей, а також юнаків та 
дівчат, на довгостроковий 
кредит (д о  25 років).

Будь-які м олодіж ні ф о р 
мування мають право існу
вати нарівні з комсомолом. 
Приналежність до  тієї чи 
іншої організації не дає 
підстав на якісь привілеї.

Студентська м олодь по
винна бути забезпечена 
прожитковим мінімумом у 
вигляді стипендії, при різ
кій диф еренціації надба
вок за успіхи в навчанні, 
науковій та громадській ро
боті.

4. Прискорений е-коно- 
міічний розвиток Прикар
паття можливий, на мою 
дум ку, тільки при умов і 
свободи виробника, віль
ному ринку, конкуренції. 
Всі форми власності —  д е р 
жавна, приватна, колгоспна, 
кооперативна та інші —  по
винні бути рівними перед 
законом.

5. М атеринству і дитинст
ву гарантувати право на 
держ авну допом огу і осо
бливу опіку. Вважаю за не

обхідне збільшити грош ові 
виплати матерям на дітей 
до 1,5 року, в тому числі 
маггерям-студенткам. П ід 
няти . їх д о  рівня прож итко
вого мінімуму.

6. Виступатиму за о б ’єк
тивне відтворення історії 
України, і зокрема Захід
ної України, за відкриття 
вільного доступу до  архівів, 
за духовне збагачення гро
мадян міста й області на 
грунті загальнолюдських 
ц і н носте й та нац іо н ал ь но- 
культурно.го відродж ення 
української нації, за ство
рення всіх умов для  задо
волення культурних потреб

запитів лю дей інших на
ціональностей, недопущ ення 
б удь-як о ї «їх  дискримінації.

Б уд у  відстоювати право 
вільного використання на
ціональної символіки укра
їнського н аро ду поряд з 
державною ,

/. Кожна лю дина має 
право на свободу думки, 
совісті, віросповідання, пра
во на свободу переконань 
і на вільне їх вираження. 
Боротимусь за ліквідацію  
всіх номенклатурних при
вілеїв.

Кожна лю дина повинна 
володіти всіма правами і 
свободами, проголошеними 
Загальною декларацією 
прав лю дини.

Валерій Юхимович 
ШТЕРН
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Іван Михайлович 
ГАВРИЛОВИЧ

їх інтересів.
М ою  стурбованість як 

журналіста і -громадянина 
викликають повільні темпи 
'перебудови в економічній 
і соціальній сферах, особ
ливо факти, коли у  поста-, 
чанні населення продоволь
ством, окремими промис
ловими товарами становище 
не поліпш ується, а навіть 
погіршується.

Порож ні полиці магази
нів, низький рівень життя 
багатьох сімей —  це, на 
мою дум ку, детонатор со
ціальної напруж еності в  
суспільстві. Тож  у разі 
обрання депутатом  агітува
тиму за те, щоб міська Ра
да ставила. перед облвикон
комом питання про поліп
шення постачання у то р го 
ву м ереж у продуктів за 
рахунок зменшення поста
вок нашою областю  м’яса 
і молока в загальносоюз
ний ф о нд. Якщо ж розмі
ри постачання міста про
довольством  і далі зали
шатимуться обмеженими, 
то пропонуватиму, за при
кладом інших міст, запрова
дити систему візитних- кар
ток (чи талонів) на м'ясні 
продукти, масло. Принайм
ні в цьому разі лю ди змо

жуть гарантовано і без ви
стоювання в чергах пр ид
бати належну їм на певний 
строк норм у (нехай і неве
лику) цих продуктів.

Вважаю, що на порядку 
денному в держ авном у 
масштабі має стояти пи
тання про визначення про
житкового мінімуму. У  ко
го доходи з середньом у 
на члена сім’ї, розм ір пен
сії нижчі від цього мініму
му, ті повинні отримувати 
відповідні доплати.

Щ о стосується конкретно 
нашого міста, то однією  з 
ійаго наболілих проблем , 
які треба не відкладаючи 
вирішувати, вважаю пере- 
вантажен ість загальноосвіт
ніх шкіл.

У  місті потрібно д ля  роз
вантаження існуючих шкіл 
збудувати цілий р я д  но
вих.

Гострими залишаються 
д ля  жителів вулиць «П р а в - 
д ь і» , М . Вовчка, Зв’язкової 
та інших, які охоплю є мій 
виборчий • округ, питання 
постачання верхніх повер
хів будинків водою , а та
кож благоустрою  вулиць. 
Добиватимусь їх вирішення, 
якщо мене оберуть депута
том міської Ради.

К А Н Д И Д А Т У  Д Е П УТА ТИ  М ІСЬКОЇ РАДИ  
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В. Ю . Ш терн, єврей, член 
КПРС з 1975 року, наро
дився в 1949 р. в с. Бабин 
Іллінецького району Вінни
цької області. У  1966 р. за
кінчив З а дніп р я нс ьк у СНІ 
Галицького р а й о н у "  нашої 
області і вступив на пер
ший курс історичного факу
льтету Івано-Франківського 
педінституту. З 1973 по 
1974 рік служив у  рядах 
Радянської Арм ії. З 1971 р- 
працює в Івано-Франківсь
кому педагогічному інсти
туті —  спочатку лаборан
том, потім завідуючим ка
бінетом кафедри історії 
КПРС. У  1982 р . вступив до 
аспірантури М осковського 
педагогічного інституту іме
ні В, І, Леніна. У  1983 р. 
захистив дисертацію  на 
вчений ступінь кандидата 
історичних наук. З 1984 р 
В. Ю . Ш терн 'працює асис
тентом, старшим виклада
чем, а нині —  доцентом  
кафедри історії КПРС Іва

но-Ф ранківського педінсти
туту  імені В, Стефаника..

*  *  *
Будучи за фахом істори

ком і аналізуючи при цьому 
процеси, що відбуваються 
в країні, в нашому місті, 
області, вважаю, що в цей 
складний час нам необхід
на консолідація. Тільки 
об'єднавши всі здорові си
ли суспільства, ми зможе
мо вирішити гострі і невід
кладні проблеми сьогоде н
ня. П ро цю відповідаль
ність і повинен пам’ятати 
депутат. Якщо я б уду  обра
ний депутатом, то в основу 
своєї діяльності покладу 
принцип диктатури розум у, 
аргументів, оовйсгі.

Я —  за прискорення про
цесів перебудови, забезпе
чення повновладдя ' міської 
Ради народних депутатів 
шляхом створення правової, 
фінансової і матеріальної 
основи для  здійснення по
вноважень. Вважаю, що Ра-

I. М . Гаврилович наро
дився в 1952 році у  смт. Д е - 
лятин Надвірнянського ра
йону Івано-Франківської 
області в сім 'ї .робітника.

Після закінчення у 1969 
році середньої Ш К О Л И  всту
пив на ф акультет ж у р 
налістики Львівського держ 
університету імені І. Ф р а 
нка. Закінчив його в 1974 
році і був направлений на 
р о б о ту  в м. Івано-Ф ран
ківськ —  у редакцію  облас
ної газети «Прикарпатська 
правда». Працював тут ко
респондентом , старшим ко
респондентом .

З листопада і 989 року 
працює редактором  багато
тираж ної газети «Радянсь
кий- педагог» Івано-Ф ран
ківського педінституту іме
ні В. Стефаника.

І. М . Гаврилович поєднує 
ж урналістську працю з пое- 
'ичиою  творчістю. Добірки

його, віршів не' раз др ук у
валися в обласній пресі, а 
тдкож у збірниках творчос
ті м олодих «Н о в о ліття » і 
«Ранковий клич», випуще
них у  світ видавництвом 
«Карпати». На нинішній рік 
у цьому ж видавництві .за
плановано випустити першу 
збірку віршів І. М . Гаври
ловича «Данина ж иттю ».
С е р е д  них —  твори гострої 
соціальної спрямованості 
про необхідність в ідродж у
вати політичну і духовну
самосвідомість - лю дської 
рсобистості.

І. М . Гаврилович член 
КПРС з 1979 року, обраний 
кандидатом у члени міськ
кому партії.

*  *  *
Якщо виборці оберуть

мене депутатом, то пріори
тетним у моїй діяльності 8 
міській Раді буде виконан
ня їх наказів, відстоювання

К А Н Д И Д А Т У  Д Е П УТА ТИ  О Б Л А С Н О Ї РАДИ  
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Тарас Дмитрович 
ПАРФАН

Я, Тарас Дмитрович П а р - 
фан, народився 25 берез
ня 1968 року в селі П ід 
г ір ’я Богородчанського ра
йону, що на Івано-Ф ранків- 
щині, в сім'ї учителя та 
медпрацівниці. З дитячих 
л іт  батьки вдихнули в мою 
д уш у  любов д о  р ідн о ї м о
ви, р ідн о ї культури, вчили 
бути лю диною .

У  1975 році почав навча
тися у П ідгірській восьми
річній школі, яку закінчив 
у 1983 році. Навчання про
довжував у середній школі 
в Богородчанах, де  й здо
був середню  освіту. Подав 
докум енти до вузу. Ф о р ту 
на посміхнулася мені, і я 
став студентом  історичного 
факультету ІФ Д П І імені 
В. Стефаника. Був призва
ний до  лав Радянської 
Арм ії. П ісля завершення 
служ би повернувся до р ід 
ного інституту. Зараз нав
чаюсь на третьому курсі.

1988 року вступив до лав 
КПРС. О друж ений, виховую 
дочку.

Немало часу й енергії 
віддав і віддаю  громадсь
кій діяльності як комсорг 
історичного факультету.

1. Влада в країні повинна 
належати Радам. Ніякої м о
нополії на істину, на засо
би масової інформ ації. Бу
д у  відстоювати право б у дь - 
якої лю дини або організа
ції на видання друкованого 
органу. Повновладдя Рад 
можливе лише, на мою 
думку, при внесенні якіс
них змін в Конституцію  
СРСР і зокрема відміні 
статті 6, як такої, що супе
речить гаслу «Вся влада 
Радам».

2. Екологічна ситуація в 
області вимагає негайного 
втручання народних депу
татів і всієї м олоді. Д окла
датим у максимум ізусиль, 
щоб не' допустити будівни
цтва нових потужностей 
хімічних підприємств у Ка-
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'(Закінчення.
Початок у №  2].

У  1957 році, коли вже б у 
ли утворені дві факультет
ські парторпанізації, парт- 
бю ро сконцентрувало свої 
сили на зміні стилю  робо
ту  і підвищенні відповіда
льності комуністів за д о р у 
чену ділянку. О б ’єктом ува
ги партбю ро стали питання 

виховної роботи комсомоль
ських організацій, окремих 
академгруп, а не лише за
слуховування секретаря ко
мітету комсомолу, як це 
практикувалось раніше. Че
рез два роки б уло  вивчено 
і схвалено до свід  політико- 
виховної роботи на фізико-

муністи представляли чоти
ри факультетські парторга- 
нізації. Було вирішено о б 
рати партійний комітет у 
складі одинадцяти чоловік. 
Й о го  очолив досвідчений 
партійний працівник і ав
торитетним викладач та на
уковець Г. К. Потоцький, 
який виконував це до ручен
ня д о  1969 р.

Партійний комітет займа
ється вдосконаленням стру
ктури парторганізацій, спря
мовує зусилля на окремі 
важливі питання розвитку 
інституту, розробляє пер
спективний план комуніс
тичного виховання студен
тів, організовує виконання 
важливих партійних доку-

I SO-РІЧЧЮ ВУЗУ ПРИСВЯЧУЄТЬСЯ

Активна сила розвитку
З ІСТОРІЇ ПАРТІЙ НО Ї О Р ГА Н ІЗ АЦ ІЇ ІН С ТИ ТУТУ

математичному факультеті, 
парторганізацію якого очо
лював В. П. Бондаренко.

Спрямовую чи зусилля на 
різнім  напрямках діяльно с
ті колективу інституту, парт- 
організація визначала най' 
більш  гострі, актуальні пи
тання ідейно-політичного 
виховання студентів, підви
щення ідейно-теоретичного 
рівня викладання, зміцнен
ня зв'язку зі школою.

У  60-х роках, коли парт
бю ро очолю вали Г. К. П о 
тоцький, І. К. Васюта, П. С. 
Ф едорчак, п о р я д  з тради 
ційними питаннями на збо
рах комуністів та на засідан
нях партбю ро обговорю ва
лись і такі, що стосувались 
підготовки спеціалістів ши
рокого проф ілю  на істори- 
ко -ф ілологічном у факульте
ті, посилення вимог до  но
вого набору, участі кому
ністів у поширенні серед 
студентів передового педа
гогічного до свіду, прове
денні експерименту в шко
лах області. У  цей період 
була спроба відмовитися 
від закріплення викладача 
за академгрупою , і, як за- 
знамалося на звітних збо
рах у  жовтні 1960 p., зрос
ла  активність студентів, во
ни зайнялися «сам ообслу

говуванням» у гуртожитках 
більш е стали турбуватися 
про підвищення успішності, 
дотрим ання норм поведін
ки ТОЩ О!.

У  зв’язку з набором в 
інститут все більш ої кіль
кості студентів з виробни
чим стажем, ряди комуні
стів рузу швидко зростають. 
Н а звітно-виборних зборах 
22 Іжовтня 1965 р. 152 ко-

ментів щ одо вищої школи, 
продовж ує щ оденну копіт
ку виховну роботу з кому
ністами і безпартійними. У 
цей п е р іо д  особливу увагу 
було  приділено діяльності 
теоретичних семінарів, пр о 
веденню  політзанять, тео
ретичних конференцій, різ
них виховних заходів із сту
дентами, участі комуністів 
у лекційній пропаганді то -
щрч

У  березні 1969 р. на шта
тну  посаду секретаря парт- 
кому інституту було  обра
но Я. С. Калакуру. Після 
його виїзду на партійну ро 
боту в Київ на цій посаді 
працювали О . М . Горпин- 
ко, П. А  Корольов, М. Ю . 

Голянич, А . В. Крюков. П ар - 
тком, спираючись на попе
редній досвід, продовжує 
спрямовувати комуністів на 
поглиблення змісту всієї 
навчально-виховної роботи, 
(підвищення ефективності 
наукових дослідж ень в ін
ституті, постійно шукає 
більш дійов'і форми і ме
тоди партійного керівницт
ва. Не відразу вдавалося 
докорінно змінити стиль 
діяльно сті в нових умовах, 
коли різко збільшилась кі
лькість комуністів, розш и
рились масштаби роботи 
на факультетах і кафедрах 
при чисельному зростанні 
контингенту студентів і ви
кладачів. Том у своєчасною 
була  допомога обкому пар
тії, який у  1972 р. п р о а н а г  
лізував р о б о ту  парткому 
вузу і вказав на недоліки в 
н ій , шляхи їх усунення.

іПротягом цього періоду 
удосконалю валася структу- 
іра партійної організації,

створено нові партійні, осе
редки на факультетах іно
земних мов, худож ньо-гра
фічному, партгрупи на р я 
д і кафедр, студентські парт
групи « а  історичному, фі- 
зико-математичному, ф іло 
логічному факультетах. П ра
ктикував партком створен
ня тимчасових партгруп на 
факультеті підвищення ква
ліф ікації директорів шкіл, 
/ студентських будівельних 
загонах. На підготовчому 

■ відділенні також б уло  ство
рено партгрупу. У  зв’язку 
із збільш енням кількості 
м олодих комуністів було 
організовано їх навчання в

окремій школі, яка вклю 
чалась у  систему політос
віти] У  ній провідне місце 
стали займати м етодологіч 
ні семінари викладачів, 
створені на більш ості ка
ф едрі

З годом  у  практику р о б о 
ти ввійшло щомісячне про 
ведення єдиного дня  ПО- 
літінформ ування, дискусій, 
тематичних вечорів, зустрі
чей з ветеранами, передо
виками виробництва, кра
щими вчителями області.

П о р я д  з питаннями по
глиблення навчально-вихов
ного процесу, розш ирення 
наукових дослідж ень, по

ліпш ення роботи всіх п ід 
р о зділів  інституту комуніс
ти спрямували свої зусил
ля на вирішення проблем, 
пов'язаних з дальш им роз
витком нашого педагогі-і- 

, ного вузу як одн о го  з це іт- 
рів науки, культури і вихо
вання на Прикарпатті.

У  перебудові діяльності 
партійного комітету все б і
льш ого значення набувають 
тепер нові ф орм и роботи, 
розвиток критики і само
критики, гласності внутрі
партійного життя. Ефектив
но впливають на ці проце
си ‘інститутська багатотира
жна газета «Радянський пе
д а го г», яка почала виходи
ти у вересні 1988 p., а та
кож  систематичні зустрічі 
ректора інституту В. І. Ко- 
ноненка, членів парткому з 
викладачами, студентським 
активом1.

Нині партійна організація, 
яку очолює М. М . Яцура. 
зараховує майже дві сотні 
комуністів, Від їх активнос
ті і практичної участі зале
жить поглиблення перебу
дови діяльності всього ко
лективу інституту, спрямо
ваної на підготовку майбут
ніх учителів, творчої ініціа
тиви яких так потребує ра
дянська школа.

м. голянич.
Завідуючий кафедрою ф і
лософії, кандидат ф іло
софських наук.

НТШ відновлює свою діяльність
21 жовтня 1989 року на 

установчих зборах було  
проголош ено відновлення 
діяльності Наукового това
риства імені Т. Г. Ш евчен
ка у  Львові.

Як відомо, у 1873 році 
там з ініціативи О . Конисір- 
кого, М . Драгоманова та 
.інших б у ло  засноване Л і
тературне товариство імені 
Т . Г. Шевченка, яке через 
20 років (1893 р.) реоргані
зувалося в HTLU. У  той час 
Н ТШ  мало три секції: істо- 
р и ко -ф іло со ф ську, ф іло ло 
гічну та м атем атико-природ- 
ініичо-медичну. Н ТШ  здійс
нювало видання «Записок 
Наукового товариства іме
н і Ш евченка», «Л іте р а тур - 
ноінаукового вісника»,
«Етнограф ічного збірника»,

«Пам 'яток української мо
ви і л ітератури»... Н ТШ  
друкувало також твори Т. Г. 
Шевченка, І. Я . Франка та 
інших письменників, науко
ві праці та матеріали. Ф і
лологічною  секцією НТШ  
довгий час керував І. Я. 
Фіранко, в роботі етногра
фі чно<ї коміції активну 
участь брав В. Гнатюк, в 
роботі історичної —  М . С. 
Грушевський, який у 1897
—  1913 роках був головою  
цієї організації.. Припинило 
свою діяльність Н ТШ  у 
1939 р.

Тепер у товаристві налі
чується шість секцій: істо
рична, ф ілологічна, мисте
цтвознавча, ф о лькло рно- 
етнограф ічна, фізико-мате- 
матична і природознавча.

Кожна з секцій складаєть
ся з декількох комісій. П о
за секціями створено ко
м ісії —  лікарську і полігра
фічно-видавничу.

Н ТШ  планує проводити, 
щ ороку дві сесії, В ІД Н О В И ТИ  

видавничу діяльність як що
до  випуску «Записок», так 
і інших періодичних збір
ників та окремих моногра
ф ій .

Головою  НТШ  став член- 
кореспондент А Н  УРСР, за
ступник директора ф ізико- 
технічного інституту А Н  
УРСР О . М. Романів. Голо- 

.вою  підкомісії астрономії 
обрано професора нашого 
інституту І. А . Климишина.

Наш кор.

Засідання профкому
ДняАи відбулося засідан

ня профкому інституту. На 
ньому розглядались питан
ня «П ро виконання угоди 
між ректоратом і профко
мом по охороні праці на 
1989 рік і про угоду між 
ректораД>м і профкомом

по створенню умов і охо
роні праці на 1990 рік», 
«П ро  роботу спортивно- 
оздоровчого табору і під
готовку до  роботи піонер
ського табору «Зірка», 
«П ро запровадження соці-

6 ЛЮТОГО 1990 р.

альної громадської експер
тизи адміністративних рі
шень і наказів» та інші.

Докладну розповідь лро  
це засідання, а також 
проект угоди між ректора
том і профкомом По охоро
ні праці буде надруковано 
в одному з наступних но
мерів газети.

« Д А В А Й  З А ГР А Є М О  Д У  ЕТОМ ...->. Ф о тоетю д В. БОЙЧУКА-

♦ к а л е й д о с к о п

Щ О  УМ ІЛИ  РОБИТИ  
В М ІД Н О М У  СТО ЛІТТІ

«М ’ячами пришельців» 
нарекли працівники Василь
ківського гірничо-збагачува
льного комбінату незвичай
ні знахідки, виявлені ними 
в шарі породи при розроб
ці кар'єру. Це правильної 
яйцеподібної форми кам’я
ні громади розміром з дво
поверховий будинок.

Поряд з екскаваторами 
роми виглядають дисонан
сом. їх мимоволі пов'язуєш 
з пришельцями з космосу 
або багатотонними кулями, 
знайденими в Південній 
Америці. Які ж сили при- 
тягли сюди здалека гра
нітні брили вагою майже в 
сотню тонн, відшліфували 
їх поверхні!

—  Це і для нас велика 
загадка, —  говорить керів
ник Північно-Казахстансь
кої археологічної експеди
ції, кандидат історичних

ВИСТАВКА ШЕВЧЕНКІАНИ

Д о  176-річчя з дня на
родження великого народ
ного поета і художника, 
полум'яного революціоне
ра і мислителя В бібліоте
ці нашого інституту прово
дилася виставка літератури 
на тему «Шевченко і За
хідна Україна». До уваги 

' студентів та викладачів бу
ло представлено такі кни
ги: «Т. Г. Шевченко. Біогра
ф ія», «Сторінки львівської 
Шевченкіани» О . Сидора, 

«В сім’ї вольній, новій», 
«Шевченко і Західна Украї
на» М. Дубини, «Шевченко 
і Прикарпаття» П. Арсени- 
ча та інші. За час виставки 
сотні відвідувачів бібліоте
ки переглянули ці книги, 
дехто згодом записав їх 
у свої формуляри —  для  
глибшого ознайомлення. 
Такі виставки бібліотека 
планує проводити й надалі.

наук В. Зайберт. —  Адже  
гранітних масивів поблизу 
немає. А  кулі залягали на 
багатометровій, практично 
недосяжній глибині. Але, 
вважаю, вони —  справа рук 
не космічних пришельців, 
а наших далеких предків з 
кам’яного, точніше, мідного 
століття —  енеоліта. Це IV
—  Ill тисячоліття до нашої 
ери, «золоте століття» лю д
ства, коли розвивались ре
месла та мистецтво, у лю 
дей з'явились дивні навіть 
для нашого часу знання 
астрономГі.

Судячи з усього, кулі ма
ли культове призначення, 
були символами так званого 
«світового яйця» —  праро- 
дителя Всесвіту.

ТАЄМ НИЦЯ МЕРТВОГО  

ОЗЕРА

А  ось про що повідом
ляють жителі села Гераси- 
мівка Андріївського району 
Талди-Курганської області 
Казахстану:

«Є  в наших краях озеро 
зовсім маленьке —  у дов
жину метрів сто, а в ши
рину шістдесят. Назва у 
нього нехороша —  Мертве 
озеро. Дивно і сумно, але 
чи не кожен рік у Мертво
му топляться люди.

Народ недаремно дав 
озеру таке ім'я. В його во
дах нема, зовсім немає 
життя. Утопленики на по
верхню не спливають, л 
стоять на дні прямі, як сві
чки. Водолаз з повним ба
лоном кисню більше трьох 
хвилин під водою не ви
тримує. Говорять, що з 
якоїсь розщелини на дні 
виділяється природний газ. 
Який —  не знаємо».

Цікаво, що Мертве ніко
ли, навіть у страшну спеку, 
не висихає, і вода в ньому 
лишається крижаною. Хо
четься сподіватися, що 
спеціаліст,и зацікавляться 
незвичайним озером і вче
ним вдасться розгадати 
таємницю Мертвого.

ЯСНОВИДЯЩА МОМЕРА

Знання більшості людей  
про екстрасенсів Болгарії 
вичерпуються, мабуть, о д 
ним іменем —  Ванга. І 
хоча ясновиднииькі та екст
расенсові досягнення слі
пої жінки з Петричева 
дійсно вражають, не слід  
думати, що вони неповтор
ні.

Момера Пенчева. Якщо 
ви ще нічого про неї не- 
чули, це цілком зрозуміло. 
З тієї пори, як зійшла зо
ря Момери, минуло всього- 
кілька років, усі ці роки 
вона відмовляється від/ 
будь-яких інтерв’ю, відда
ючи перевагу оточенню лі- 
карів-спеціалістів, під -  на
глядом яких приймає хво
рих у поліклініці міста Ста
ра Загора.

Момера діагностує на- 
відстані, виліковує численнГ 
хвороби, полегшує хід хво
роби Бехтєрева та глухоні
моти у дітей, а також пе
редрікає майбутнє. За осві
тою бухгалтер, вона у роз
мовах з медиками викорис-*- 
товує спеціальну/ медичну' 
термінологію, а на запитан
ня: «Звідки такі знання!»
—  відповідає: «Слова самГ 
приходять в голову». По
чувши назву будь-яких л і 
ків, Момера відразу може' 
сказати, з яких елементів- 
вони складаються і як діють 
на людину. Зокрема, як щ »  
ліки рослинні, вона «ба
чить», в якій місцевості яка* 
трава зібрана.

На підставі власних зуст
річей з Момерою можу- 
сказати, що їй не чуже по
чуття гумору, деколи вон»  
може пожартувати з ауди
торією, показати, що нази
вається, фокус, а не справ
жню роботу, але в цілому  
ї ї  здібності заслуговують 
поваги.

С . СЛЮ САРЄВ.

(Зі МАТЕРІАЛАМИ ГАЗЕ
ТИ «СОВЕТСКАЯ ТОР-
ГОВЛЯ»).
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